
به نظر می رســد عزم دولتی ها برای حل مشکل اقتصادی کشور از راه های گوناگون بیشتر از 
پیش شــده اســت؛ عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد از پیش بردن مسئله FATF  با وفاق ملی 
 FATF سخن می گوید و علی ربیعی، دستیار اجتماعی رئیس جمهور از لزوم خروج از سیاهه
برای رســیدن به توسعه. ربیعی روز دوشنبه گفت: هیچ کشــوری با حضور در فهرست سیاه 
FATF توسعه پیدا نکرده است و رسانه ها و فعالان این عرصه با اشراف به مسائل و درنظر گرفتن 
ثبات جامعه، به تبیین این مسائل بپردازند، ضمن آنکه نباید در جامعه، تقابل فرهنگی میان 
فقر و توسعه صنعتی ایجاد کرد. همتی نیز بر این اعتقاد است که عدم وجود FATFیک ملت 
را تحریم می کند و مشکلاتی که برای دانشجویان ایرانی در چین و امارات صورت گرفته را مثال 
زده اســت. او در نهایت گفته که حواشــی اقتصاد را باید مدیریت و در عین حال باید امید به 
جامعه تزریق کنیم و مدیریت افکار عمومی را داشته باشیم. اما آنچه سخنان وزیر اقتصاد را در 
جمع مدیران مسئول و سردبیران رسانه های جمعی جالب تر کرده اشاره او به موضوع فیلترینگ 
فضای مجازی است. همتی گفته رفع فیلترینگ یکی از اولویت های دولت است و باید هر چه 
ســریع تر درخصوص آن تصمیم گیری کنیم. او حتی گفته رجیستری تلفن همراه مسئله ای 
است که نمی تواند به این شکل ادامه یابد و باید مردم بتوانند به بهترین و جدیدترین گوشی های 
تلفن همراه دسترسی داشته باشند. آنچه به نظر می رسد این است که دولت در حال پیدا کردن 
راهی است تا با کمک مجمع تشخیص مصلحت نظام مشکل ایران در پیوستن به FATF  و حل 
معضل CFT  و پالرمو را حل کند که دستاورد بزرگی برای دولت مسعود پزشکیان خواهد بود. 
پزشکیان چندی قبل گفته بود این پرونده را دوباره به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال 
خواهد کرد و همتی نیز گفته بود گزارشی از وضعیت فعلی و اقدامات ضروری برای عادی سازی 

پرونده ایران در FATF به رئیس جمهوری ارائه کرده و براســاس دســتور رئیس جمهوری مقرر 
شــده اســت اقدامات لازم برای رفع محدودیت ها و تعلیق اقدام تقابلی گروه اقدام ویژه مالی 
در چارچوب منافع ملی کشور پیگیری شده و همزمان نسبت به رفع دغدغه ها و نگرانی  های 
داخلی در این خصوص از طریق همکاری نهادهای اقتصادی با شورای عالی امنیت ملی اقدام 
شود. چندی قبل سخنگوی دولت اعلام کرد که در چند روز آینده اسناد مورد نیاز برای بررسی 
این پرونده در مجمع تشخیص مصلحت نظام را تأمین خواهند کرد. غلامرضا مصباحی مقدم 
از اعضای مجمع نیز خبر داده: »آقای پزشــکیان خودشان عضو مجمع تشخیص مصلحت 
هســتند و در جلســات حضور پیدا می کننــد، از FATF دفاع خواهند کــرد و مجمع هم آن 
را تصویــب می کند.«  FATF )کارگروه ویژه اقدام مالــی( ۴۱ توصیه دارد که ۳۹ توصیه آن در 
کشور اجرایی شده اما دو موضوع CFT و پالرمو به اجرا نرسیده و متوقف مانده است. به عقیده 
کارشناسان عدم وجود FATF در کشــور با این حجم کم صادرات و واردات حدود ۲۵ میلیارد 
دلار ضرر است. دولت پیشین از مخالفان FATF بود و احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد صراحتاً 
عنوان کرده بود که بحث FATF یک موضوع کم اهمیت در اقتصاد کشور و آدرس غلطی است 
که برخی بر آن اصرار دارند.  آن زمان که محمدرضا فرزین، رئیس بانک مرکزی دولت سیزدهم 
بود راه حلی پیشنهاد داده بود که ایران سوئیفت و FATF خودمان را داشته باشد که با واکنش 
همتی مواجه شده بود: »من نمی دانم چرا ایشان چنین نکته ای را گفته اند و بعید می دانم این 
موضوعات را ندانند و شاید به اشتباه چنین حرفی نقل شده است. برخی گفته اند که منظور 
ایشــان این بوده که از کشورهای بریکس و کشورهایی که با ما رابطه خوبی دارند، عضوگیری 
کنیم، که این هم نشدنی است. مصوبه اخیر FATF که تصویب شد، تداوم حضور ایران، کره 
شمالی و میانمار را مجدداً اعلام کرد و سپس تاکید کرد که کشورهای عضو در مبادلات پولی و 
بانکی با این کشورها باید ضوابط گروه اقدام مالی را رعایت کنند. معنی این مصوبه این است 
که کشورهای چین، برزیل، عربستان، هند و پیمان شانگهای که عضو بریکس هستند، باید 
ضوابط گروه اقدام مالی را رعایت کنند. کشورهای چین و هند از ارکان اصلی گروه اقدام مالی 

FATFهستند، مگر می توانند ضوابط را کنار بگذارند.«
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رویداد

ادامه سرمقاله

مشارکت آذربایجان در ساخت 
راه آهن رشت-آستارا 

اقدامــات لازم برای ســاخت راه آهن رشــت- آســتارا 
آغاز شــده و مشــارکت دولت آذربایجان برای توســعه 
زیرســاخت های ریلــی منتهی به این مســیر اهمیت 
بالایی دارد. به گــزارش ایلنا، فرزانــه صادق مالواجرد 
وزیــر راه و شهرســازی در دیدار با معاون نخســت وزیر 
کشور آذربایجان با بیان اینکه همکاری های ترانزیتی 
بین دو کشور بسیار مهم است و باید توسعه پیدا کند، 
گفت: راه اندازی مســیر ریلــی پارس آباد - بندرعباس 
مورد تقاضای روسیه است و راه اندازی این مسیر نیاز به 

همکاری آذربایجان دارد.

تایید مدیرمسئولتایید سردبیرامضای دبیر سرویسساعت پایان ویراستاریساعت پایان صفحه آراییساعت شروع صفحه آرایی

گزارشگرهممیهن
علی ایوبی

پیمانمولوی،کارشــناساقتصــادیدرگفت وگوبا»هم میهــن«درباره
ســخنانعبدالناصرهمتیبهایننکتهاشارهداردکهوزیراقتصاددرباره
برنامه هایاقتصادیخودبهروشنیسخننگفتهتابدانیمرفعفیلتربه
عملیشــدنآنکمکمی کندیاخیر.اوهمچنیندرموردپیوستنایران
بهFATFمعتقداســتتازمانیکهنهاددولــتدرایراننتواندذینفعان
FATFوذینفعانتحریــمووارداتوصادراتراتوجیهکند،کاریازپیش

نخواهیمبرد.

Ó  آقای همتی از رفع فیلترینگ و همچنین تلاش دولت برای پیوستن به 
FATF گفته، تحلیل شما چیست؟

بــه این نکته باید توجه داشــت که نهاد دولت در ایران، در ســالیان متمادی و با 
روش های مختلف تضعیف شده است و وقتی درباره دولت ها صحبت می کنیم 
باید این را بدانیم که شــعاع حرکتی دولت به هیچ وجه با شعاع حرکتی دولت در 
سال ۱۳۶۸ تا سال ۱۳۷۶ قابل مقایسه نیست. به مرور از سال ۱۳۷۶ به بعد، با 
ایجاد سازمان های موازی کارایی تصمیم گیری دولت ها کمتر و کمتر شده است، 
از دید من فیلترینگ در جای دیگری انجام می شود اما چوب آن را دولت می خورد 

حامــدبیــدی،کارشــناسفــن آوریومدیــرپلتفــرمکارزاردرگفت وگــوبا
»هم میهــن«دربــارهســخنانوزیــراقتصاددربــارهرفــعفیلترینگگفته
فیلترینگقطعاًمانعجدیدرمســیراقتصاددیجیتالوکســبوکارهای
آنلایناســت.اوالبتهمعتقداســتنبایــدفیلترینگرامحــدودبهیک
وزارتخانهدیدویکنگاهکل نگرانهباعثخواهدشدکلکابینهدولت

تلاشخودرامعطوفبهرفعمشکلاتفضایمجازیکشورکند.

Ó  آقای همتی از لزوم رفع فیلترینگ گفته، شما این حرف را 
در مورد اقتصاد دیجیتال چگونه تحلیل می کنید؟

محدودیت های اینترنت که مهمترین آن فیلترینگ است و البته فقط آن نیست 
و اختلالات و کندی سرعت را هم شامل می شود، قطعاً یک مانع بزرگ 

و جدی در مســیر اقتصاد دیجیتال و کسب و کارهای آنلاین 
اســت. این محدودیت ها در چند سطح ضربه خود را وارد 

می کند؛ یک سطح مشکلات برای پلتفرم های داخلی 

و باید جوابگو نیز باشــد، در اینجاست که اشــکال بزرگی نمایان می شود که آیا 
می شود دولت براساس چیزی که قدرت آن را ندارد وعده بدهد؟ بر کسی پوشیده 
نیســت که مشکل قشر متوســط جامعه ایران در کنار بحث کنترل تورم، ایجاد 
شغل، رشد اقتصادی و ایجاد ارتباط بهتر با دنیا، موضوع استفاده آزاد از اینترنت 
و احترام به حق انتخاب شبکه های اجتماعی برای فعالیت است. حتماً فیلترینگ 

از بُعد اجتماعی و اقتصادی جزو سه موضوع اصلی کشورمان است؛ از بُعد 
اقتصادی همه ما ســاعت ها سرگردان هستیم تا بتوانیم فیلترینگ را 

دور بزنیم تا وارد شبکه های اجتماعی شویم، هم اکنون ۴۸ میلیون 
ایرانی در اینستاگرام عضو هستند و بیش از ۲ میلیون نفر مستقیم 

و غیرمســتقیم از این بستر کســب درآمد دارند و در کشور شغل 
ایجاد کرده و نقش مهمی در گذار به اقتصاد دیجیتال را داشــته 

است. چرا باید چنین امکانی فیلتر باشد؟ به جز اینکه 
ذینفعان فــروش وی.پی.ان از آن منفعت ببرند 

فیلترینگ آن هیچ نفعی بــرای دیگران ندارد. 
در همین دوره از انتخابات دیدیم که افراد در 

توئیتر و اینســتاگرام فعالیت می کردند نه 

است که فروش مستقیم و غیرمستقیم دارند و اقتصاد آنها به اینترنت وابسته است، 
سطح دیگر شــرکت هایی است که اینترنتی نیســتند اما حضور موثری در فضای 
اینترنت دارند؛ مثلًا از ابزارهای بازاریابی دیجیتال برای ارتباط با 
مشتریان خود استفاده می کنند. تمام سطوح به زیرساخت 
اینترنت وابســته اســت و اگر این زیرساخت بهینه باشد 
بسیار تاثیرگذار خواهد بود. از طرف دیگر بحث کسب و 
کارهای کوچک، خانگی و محلی اســت که صدها هزار 
مورد از آنها در فضای شبکه ای مانند اینستاگرام فعالیت 
داشتند و خود را توسعه دادند و هزینه های بالایی کردند تا 
بتوانند مخاطبان زیادی کسب کنند اما به خاطر اتفاقی که 
در سال ۱۴۰۱ افتاد عملًا غرفه های دیجیتال آنها که 
همان صفحات شان در شبکه های اجتماعی بود 
از بین رفت و با فیلترینگ اینســتاگرام چیزی 
شبیه به پلمب شدن سراسری کسب و کارهای 

در ایتا و روبیکا، هم اکنون نیز خیلی از مباحث و تضارب اندیشــه در شبکه های 
اجتماعی مانند توئیتر رخ می دهد، چرا وقتی همه نمایندگان مجلس و دولتی ها 
در آنجا هســتند و اظهارنظر می کنند اما فیلتر نیز هست؟ در اینجاست که باید 
به دنبال ذینفع فیلترشکن فروش باشیم. من چندی پیش برای رئیس جمهور و 
وزیر ارتباطات نوشتم که تا وقتی نفع و منفعتی را به هر دلیل برای گروهی ایجاد 
می کنید و درآمد پایداری برای آنها اتفاق می افتد، دیگر نمی توان این درآمد را از 
آنها گرفت مگر اینکه جایگزین دیگری بدهید والا تمام سعی خود را می کنند که 
فیلترینگ برداشته نشود. این اتفاق قطعاً بر روی سیاستگذاری های اقتصادی 
کشــور تاثیر می گذارد. قطعاً برداشته شدن فیلترینگ بر اقتصاد و جامعه تاثیر 
خواهد داشــت و کمک خواهد کرد افرادی که جــزو ۵۰ درصدی بودند که رای 
ندادند نیز ببینند که در کشــور اتفاقــات مثبتی در حال رخ دادن اســت و این 
می تواند نهاد دولت را بازیابی کند اما متاسفانه در ایران هیچ علاقه و اراده ای به 

بازیابی قدرت نهاد دولت وجود ندارد. 
Ó وزیر اقتصاد در این شرایط چه باید انجام دهد؟ 

آقای همتی به عنوان وزیر اقتصاد بایــد در حوزه مالیات ها کار کند. 
در کجای دنیا سیاســت انقباضی را در پیش می گیرند اما با مالیات 
به مردم فشــار می آورند؟ یا در بحث بودجه اگر قرار باشد همچنان 
همان ردیف های قبل را داشته باشیم و همان هزینه های گذشته را 
در جاهایی داشته باشیم که نقشی در تولید ناخالص 
داخلــی ندارند، قطعاً آقای همتــی نیز کاری از 
پیش نمی برند. به نظر من در مورد برنامه های 
وزیر اقتصاد خیلی روشــن صحبتی نشده 
کــه بتوانیم بــا صراحــت بگوییم اگر 

خرد محلی و خانگی رخ داد. طبیعتاً با وجود اینکه فیلتر بود با فیلترشکن دسترسی 
خود را پیدا کردند اما طبعاً یک ترمز جدی در روند رشد در کسب و کارهای محلی 
و خانگی بود بنابراین رفع فیلترینگ در این زمینه اتفاقات مثبتی را رقم خواهد زد. 
در بحث استفاده از ابزارها و فن آوری های روز هم محدودیت های زیادی داریم که با 
رفع فیلترینگ بسیاری از آن مشکلات حل می شود و می توانیم ارتباطات بین المللی 
موثرتر و مخاطبان بین المللی بیشتری را چه در بخش تجاری و چه رسانه ای جلب 
کنیم و افرادی که در کسب و کارشان بر روی محتوا متمرکز هستند، می توانند دامنه 
فعالیت خود را گســترش دهند. رفع فیلترینگ می تواند یــک حرکت جدی برای 
توســعه و رشــد اقتصادی ایجاد کند اما باید به این نکته نیز توجه داشته باشیم که 
مانع ما تنها فیلترینگ نیست. در واقع در حوزه اقتصاد دیجیتال یک مانع بزرگ به 
نام تحریم را داریم که اگر آن را نادیده بگیریم به نتیجه مطلوب نخواهیم رســید؛ به 
عنوان مثال بســیاری از پلتفرم ها از سمت ما فیلتر هستند اما در صورت رفع فیلتر 
هم بسیاری از امکانات حرفه ای آنها به دلیل تحریم برای ما غیرقابل استفاده است. 
لازمه داشتن یک اقتصاد پویا در کشور رفع فیلترینگ و همچنین رفع رویکرد امنیتی 
نســبت به اینترنت اســت. به نظر من ریشه تفکری که به فیلترینگ می رسد باعث 
می شود که ما  FATF را نپذیریم و یک سیاست مشترک به این تصمیمات منجر شده 

که نتیجه این سیاست اشتباه انزوای بیشتر کشورمان باشد.
Ó  دولــت جدید و بــه خصــوص وزارت ارتباطات در ایــن چند ماه 

تلاشی برای بهبود اوضاع اینترنت کرده اند؟
نه به هیچ وجه، نه در ســطح زیرســاخت و نه در ســطح رگالیتورهای محتوایی شاهد 

ذینفعان FATF باید توجیه شوند

رفع فیلترینگ را از کل کابینه توقع داشته باشیم

پیمان مولوی کارشناس اقتصادی:

حامد بیدی کارشناس عرصه دیجیتال:

لبنیات ۳۰درصد گران شد
از تاریخ ۷ مهرماه ســال جــاری قیمت محصولات لبنی 
۳۰درصــد افزایش یافت که شــامل ۱۴درصــد افزایش 
ناشــی از تغییر قیمت شــیرخام و ۱۶درصد هزینه های 
سربار تولید اســت. به گزارش تسنیم، رضا باکری، دبیر 
انجمن صنایع لبنی گفت: نرخ گذاری محصولات لبنی 
تابع یک رشــد قیمت منطقی با نظارت سازمان حمایت 
اســت و کلیه محصولات لبنی مشــمول گروه ۴ کالایی 
هستند. باکری به این نکته اشاره داشته است که مصوبه 
انتقال محصولات لبنی به گروه چهار بر اســاس مصوبه 
ســتاد تنظیم بازار کشوری در سال قبل است که در سال 
گذشته مسکوت ماند و در ســال جاری سازمان حمایت 
این مصوبه را فعال کرد. بنابر این گزارش در گذشته ۴ قلم  
 ،UF محصولات لبنی تنظیم بازاری شامل پنیر ۴۰۰گرمی
ماست دبه ۲/۵کیلوگرمی، شیر یک لیتری کم چرب و شیر 
نایلونی ۹۰۰گرمی به صورت جداگانه بررسی و با تعیین 
قیمت های حمایتــی به اصطلاح به صــورت تنظیم بازار 

اعلام می شد که اکنون این تفکیک برداشته شده است.

گزارش 
دولت

حتی یک روزنامه نگار و محقق مســتقل دسترسی به 
ایــن پرونده ندارد که توضیح دهــد گره ها و حفره های 
سیاســتی، مدیریتی، و نظارتی دولت کدام هاست که 
چنین فســادی در این ابعاد شکل گرفته است، بدون 
اینکه تا انتها کســی متوجه و مانع شود؟ اینکه برخی 
معتقدند فســاد در جامعه ایران نظام مند شده، یعنی 
همیــن که فســادی رخ می دهــد که حداقــل ۶۳نفر 
در آن دخالــت داشــته اند و از آن مهمتــر اینکه مبلغ 
وحشــتناکی اختلاس شــده و کســی متوجه این امر 
نشده اســت. ناپدید شــدن و اصولًا اختصاص چنین 
مبلغ وحشــتناکی به یک موضوع بی اهمیت و فاسد 
به تنهایی نشان دهنده حفره  فساد است و باید نسبت 
به بستن این حفره ها اقدام کرد و این کار قاضی نیست. 
البته دادرسی ضدفساد در دوره جدید و ریاست آقای 
اژه ای با دوره قبل فرق می کند. در دوره قبل، نمایشی 
بــود و هدف های سیاســی و انتخاباتی داشــت و حق 
برخی نیز ضایع شــد و لــذا احکام آنها نقــض گردید. 
ولی این نقطه قوت نباید ما را از نقطه ضعف و مهم این 
دادرســی ها غافل کند. راه دسترســی به پرونده برای 
مردم و افراد و کارشناســان مســتقل به کلی مســدود 
است؛ لذا حداکثر دستاورد این دادرسی مجازات افراد 
است؛ مجازاتی که برای مردم سودی ندارد. مردم باید 
بدانند چرا این جرم خانمان ســوز رخ داده است؟ این 
ضعف دادرســی را می توان جبران کرد؛ ولی چون راه 
بر آگاهی عمومی باز نیســت، بعید اســت که تحولی 
رخ دهــد. پس از این دادگاه هم، مثل داســتان آن قتل 
ما می مانیم و دو خانواده ای که پدران خود را از دســت 
داده اند و هر دو دچار بحران روانی و اقتصادی شده اند 
و چه بســا فرزنــدان آنان بــرای تامین زندگــی خود در 
مسیرهای خلاف گام بردارند. البته، حکم صادره علیه 
قاتل عادلانه بوده؛ ولی رفتار کلی حکومت بازدارنده و 
آگاهی بخش نبوده است و لذا، این جرایم تکرار خواهد 
شد. ساختاری که به شفافیت و حق دسترسی آزاد به 
اطلاعات رضایت ندهد، همچنان باید شاهد بازتولید 
جرم و فساد باشــد. از این نظر، حق مجازات کردن آن 

نیز محل سوال و مناقشه خواهد بود.


